

# el Pueblo

Diario de avisos y noticias

## Portaveu del Partit Republicà d'Esquerra

### REFLEXIONS

#### El respecte mutu

Ho vam dir en els primers moments de la sublevació militar, ho repetim novament, ho repetirem tantes vegades com sigui necessari: per a guanyar la guerra, per a vèncer l'amenaça feixista, es precis mantindre la unió de totes les forces que tenen l'antifeixisme com a denominador comú, per que són necessàries totes per a puguer triomfar. Excloure un sol dels sectors que lluiten contra la reacció militar clero-plutocràtic, es vulguer comprometre la victòria, o al menys fer-la cada dia més difficultosa, problemàtica i llunyana.

No sabem si aquesta veritat es compresa pels ensuperbits que creuen bastar-se sols, pels desleials que es figuren que poden deixar als altres a mitant camí, pels fanàtics que tot ho volen sotmetre a llur intransigència, pels que efectúen maniobres tèrboles per avançar un poc més en llur particular sectarisme; pels que creuen ésser molt llestos efectuant habilitats innobles contra els restants aliats de la causa antifeixista, per tots aquests elements que, o són uns derrotistes procedents de les regles reaccionàries o uns suïcides esbojarrats que amb la seva actitud intempestiva ens esfondrarien a tots en la seva davallada tràgica.

Aquests està vist que no ho comprenen, i els homes de veritable bona fe, i que indubtablement se'n troben en tots els sectors, són els indicats en anar imposant los el seny per la raó o per la força. L'instant de conservació ho exigeis, ja d'una manera ineludible.

No es el camí per a guanyar el sembrat de desleialtats, traicions i maniobres tèrboles. Es pel contrari l'abism del fracàs i de la derrota. I a tots ens interessa prou futilgir d'aquests viarons catastròfics.

Aquests dies pareix que es torna a enverinar altra vegada les relacions entre els diferents organismes antifeixistes. I són principalment els incontròlats, els irresponsables, els intransigents, els culpables directes de que el recel, la desconfiança i inclusi l'animadversió, s'infiltrin entre les tendències del front antifeixista. Hi ha que cercar el mal en les seves rails i extirpar-les per complert. Primerament, es retrau massa sovint el passat. Si la uaió ha de mantindre's, —i la realitat ens ho afirma categòricament— hi ha que oblidar tots els greus i motius de discòrdia que tenen el seu origen en fets ocorreguts abans del 19 de Juliol. Perquè si es comença a escobar en el passat, la terra arribarà als ulls de tots. I ningú pot creure's excepte de culpes anteriors, per a que es pretengui retornar a escalifar les rencilles partidistes d'antan, que ja mai s'haurien d'haver donat. Per mútua conveniència, per interès de tots, el passat ha de soterrar-se baix una llosa eterna. Hi ha que posar l'esguard noblement en el present i cara al pereviandre, amb l'ànima neta de rancúries, d'odis, de suspicàcies. La sang juntament vessada ha esborrat les petites miséries escrites amb gotes de fel. Hi ha que ésser dignes de l' hora històrica que ha caigut sobre la generació actual. I els pigmeus i els venjatius no hi teuen en ella cap lloc assignat.

Després hi ha que imposar un respecte mutu. Respecte als homes i a les organitzacions, que són aliats lleials i compleixen una missió determinada en la lluita entalauda contra l'enemic comú que ens detesta a tots per igual, i que a tots ens aúthilaria en cas de triomfar. No hi ha dret a que es faci campanya tendenciosa, contra els homes representatius dels partits antifeixistes, pels mateixos que deurién tindre un interès suprem en conservar el crèdit i prestigi d'aquests homes i d'aquests organismes, per què el seu prestigi es un factor de la victòria. Això es vergonyós, desleial i depriment. I cap passió partidista pot justificar ni la injustícia ni la calúnia. Han d'ésser, doncs, bandeijades de tots els llocs.

Ha d'haver-hi més mesura, més comediment, més respecte mutu entre tots els partits i organitzacions que han de lluitar junts, patint les mateixes penes i angoixes i tenint els mateixos anhels i il·lusioons de conseguir la prompta victòria. Esser lleial, noble i respectuós amb els aliats, es sempre una obligació, però, en les circumstàncies crítiques d'ara, es a'més una imperiosa necessitat. Han de procurar, doncs, esmenar-se els que haigut pogut oblidar-ho.

J. CURTO I PLA

### Partit Republicà d'Esquerra

#### ASSEMBLEA GENERAL

Es convoca a tots els nostres correligionaris, amb Agrupació Femenina i Joventut, així com als Comitès de les Comarques Baix Ebre i Montsià, a l'ASSEMBLEA GENERAL que cel lebrarà el nostre Partit al local social el dia 1 de Gener de 1937, a les onze del matí. Essent molta l'importància del assumpte a tractar, es recomana l'assistència.

El Secretari,  
ANDREU HUETO

Tortosa, dimarts 29 desembre 1936

ANY XXXV NUM. 4.684

Redacció: Berenguer, 10; Telèfon, 216

Administració: Berenguer, 30, Tel. 142

Per a la millor marxa del periòdic es convenient que sigui dirigida directament a cada secció lo que preferentment siga de la seva incumbència

FRANQUEIG  
CONCERTAT

## Teatro Cinema Coliseum

Jueves 31 de Diciembre de 1936

A LAS DIEZ DE LA NOCHE

### Gran Festival Artístico

a beneficio de las gloriosas Milicias Antifascistas  
y organizado por el

Cuadro Escénico del Centre Republicà d'Esquerra

### PROGRAMA

- 1.º SINFONIA, por la Orquestina «Batavia Jazz».
- 2.º Se pondrá en escena la selecta comedia en dos actos, de José Ramos Martín,

### La leyenda del Maestro

3.º Recitación de poesías selectas.

4.º El gracioso juguete cómico en un acto,

### La plancha de la Marquesa

Durante los entreactos la Orquestina «Batavia Jazz», ejecutará selectas composiciones de su extenso y variado repertorio.

NO DEJEIS DE ASISTIR A ESTE FESTIVAL BENEFICO!

### La actuación del capitán Campos

#### Terre

Reproducimos de «La Victoria», de Madrid, órgano del 2.º Batallón de la 1.ª Brigada Mixta, el siguiente artículo que hace referencia a nuestro estimado compañero el ex Director de EL PUEBLO, S. Campos Terre:

#### ELEMÉRIDES

Quiero hoy resaltar la página escrita por el capitán Campos con su tercera compañía de la Victoria en los campos de Valencia.

Dos días hubo que aguantar la visita constante de la aviación facciosa, que barria con su metralleta la carretera y nuestros puestos de avanzada.

A media mañana del tercer día, después de escuchar vivo tiroteo, comenzó la retirada de nuestras tropas. Nuestra posición allí era insostenible, y Campos ordenó que pasásemos a las trincheras.

Cincuenta hombres escasamente nos agazapamos allí, dispuestos a no retroceder; desde las trincheras veíamos el paso por la carretera y por los campos de los rezagados, y allí ordenó el capitán esperar la avalancha enemiga, para proteger la retirada.

Nuestra artillería pasó a ocupar una nueva posición. El teléfonos no funcionaba; sin municiones salí hacia el pueblo, para ver al comandante y exponerle que allí quedaba un puñado de hombres dispuesto a no ceder un palmo de terreno al enemigo; pero al llegar a donde iba no encontré a nadie. Estaba evacuado y los carros de asalto enemigos aparecían ya por el otro extremo del pueblo.

Nos reunimos dos muchachos de mi compañía, el teniente Fernández, de Intendencia, y yo; comprendimos la imposibilidad de ayudar a nuestros camaradas, copados en las trincheras, y emprendimos el regreso silenciosos y doloridos; pensá-

bamos en el capitán Campos y en sus cincuenta valientes milicianos de la tercera compañía de la Victoria.

Consideraba yo ya perdida nuestra tercera compañía, pues al salir de la trinchera iniciata su ataque la caballería mora y el copo parecía ya inevitable; nuestra satisfacción fué grandísima cuando recibimos la noticia de su llegada a Madrid, y sin bajas!

Supe que resistieron y rechazaron insistentes ataques de caballería, que se sostuvieron durante cinco horas y que emplearon todas sus municiones.

Supe también que en la retirada, ordenada cuando no quedaba más que un peine a cada miliciano, se hizo con tal perfección, con tal orden, que el enemigo, asombrado, fué tibio en sus ataques, y que los nuestros, al mando del capitán Campos, llegaron a nuestro frente cubiertos de gloria.

ISAAC BARBEYTÚA.  
(Suboficial de la 2.ª)

### ES VEN

un contador eléctric de 15 amperes; dos interruptores, un de triángul i l'altre automàtic, i una corretja, tot casi nou Raó en aquesta Imprenta

## CONVOCATORIES DEL "GRUP FEMENI" DEL PARTIT REPUBLICÀ D'ESQUERRA

### Per a les que tenen nens refugiats

Per a demà, dimarts, de 4 a 6 de la tarda, es convoca a totes les afiliades al «Grup Femeni» que tenen acollits nens refugiats, per tractar de la «Setmana del nen», en el fa referència als mateixos.

### Per als milicians de la Companyia "Tortosa"

Tots els milicians de la Companyia «Tortosa» són pregats de passar també el dimarts, de 6 a 7 de la tarda, pel nostre estatge social, per un assumpte que els interessa.

EL COMITÉ DEL «GRUP FEMENI»  
DEL PARTIT REPUBLICÀ D'ESQUERRA

### PERFILES

### CLASES

Llevamos la de ganar. En esa guerra civil, que no es guerra civil sino guerra de clases, ha dicho Federica Montseny, el dilema se plantea así: «O aplastar, o aplastados! No hay término medio. La suerte está echada. ¡Y fueron ellos quienes, insensatos, a la suerte provocaron! Llevamos la de ganar, porque nosotros, sin ellos o con ellos, una vez aplastados, nosotros, moríramos incapaces.

Nosotros nos apoyamos en la igualdad y ellos en la desigualdad. Toda su doctrina, todas sus malas artes tienden a diferenciarnos, a crear privilegios. Pero si los privilegiados aplastan a la otra clase, el privilegio se acaba. Quedan solos. Queda una sola clase, la suya, la que sólo sirve para ser privilegiada. Ellos no pueden aplastar a la otra clase porque la necesitan. Sería suicidarse. Sería como si, cojos (coja es su clase) tirasen las muletas. ¿Cómo andarían?

El sistema exige dos clases: la de los opresores y la de los oprimidos; la de los ociosos y la de los que trabajan.

Están condenados a no poder aplastarnos. Aplastados ellos, la vida sería fácil. Una sola clase. La de los que trabajan.

No se diga que ellos también trabajan. El noventa por ciento, tal vez, de los trabajadores de su clase es ejército de parásitos.

No, no fué exacta la definición de la República Española que dieron los redactores y promulgadores de la Constitución de 1931; «España es una República de trabajadores de todas las clases». No hay más que una clase de trabajadores. Sólo hay trabajadores de una clase. La de los que realizan trabajo útil para bien de todos. Los que trabajan sólo para sí mismos o principalmente para sí mismos, no son trabajadores, son parásitos. Los que trabajan por ambición, por soberbia, por egoísmo, por codicia, los que pretenden sobreponerse a los demás viviendo a sus costas y humillándoles, no son trabajadores dignos de ser llamados tales.

La mejor prueba de lo que decimos es la realidad actual. Ya se han percatado de ello, al advertir que vencedores por la fuerza mercenaria, no podrían desalojar de España a los moros, a los legionarios, a los camisas negras y los camisas pardas. Y aun no advierten que todas esas camisas se revolucionarán también. Son pueblo. Y el pueblo despierta, tarde o temprano.

Llevan la de perder. Ellos necesitan de la otra clase, de la clase no privilegiada. Nosotros nos bastamos. Ellos sin nosotros serían como rey sin súbditos, como general sin soldados, como señor sin esclavos, como amo sin criados.

Hagan lo que quieran, digan lo que quieran, logren lo que quieran, en definitiva, su derrota es fatal. Aplastados quedarían si pudieran (que no podrán) aplastarnos.

MAX

### ESTAMPAS DE LA REVOLUCIÓN ESPAÑOLA 19 de Julio de 1936

de la empresa «Grafos», colectivizada, así como el precio popular de venta, han asegurado un merecido éxito a la publicación.

Es de notar que este lujo álbum está completamente desprovisto de tendencia partidista, y se limita a reflejar de manera unánime y bellísima el empuje y el entusiasmo del pueblo, hermanado por un solo ideal de creación, en aquellas jornadas gloriosas.

El Comisariado de Propaganda de la Generalidad, ha adquirido una cantidad de volúmenes para utilizarlos en el extranjero a favor de nuestra causa, distribuyéndolos en Centros Culturales, Organismos Sindicales y Políticos, etc., donde serán de fijo celebrados como merecen y causarán excelente impresión del movimiento revolucionario ibérico.

### BICICLETAS

## CANTÓ NEUMÁTICOS BERGOUGNAN

P. Iglesias, 11 - Tortosa